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G L A S I L O  D E L A V C E V  D E L O V N E  O R G A N I Z A C I J E  Ž E L E Z A R N E  Š T O R E

PREDVIDENA 
USTAVITEV 
PROIZVODNJE 
SUROVEGA ŽELEZA

Delavski svet delovne organizacije je  na svoji zadnji seji d n e  2.6.1987 
sprejel tud i sklep o proučitv i m ožnosti za ustavitev proizvodnje surovega 
železa na plavžu. Na podlagi tega sklepa sm o se odpravili na plavž, da kaj 
več izvemo o tem, kaj mislijo v tej tem eljni organizaciji o tem, d a  bi us
tavili proizvodnjo železa n a  plavžu, p a  tudi o tem , kako po teka njihovo 
delo. V obrat sm o prišli ravno takrat, ko so vlivali. Posadka na peči je  trdo  
delala ob veliki vročini in p rahu. D odatno je  k poslabšanju  delovnih po
gojev vplival tud i izredno soparen  dan. Poslikali smo cel delovni proces, 
po tem  pa, ko je bilo delo  končano, sm o zaprosili za besedo tovariša Ož
bolta D robnaka in A ntona Černošo, drugega in prvega p rebodarja  na 
plavžu.

Ožbolt Drobnak po opravljenem
prebodu in čiščenju livnega kanala Anton Čemoša ob livnem loncu

Elektroplavž in aglomeracija

Drobnak Ožbolt, kije  na plavžu že 17 let in ima skupne delovne dobe 
31 let, je  o delu  na plavžu dejal: »Vseskozi že opravljam  dela p rebodarja  
na plavžu. To delo je  zelo naporno, saj je  huda vročina, plin in polno p ra
hu. Zdaj še ni tako hudo, ker sta letošnji maj in junij bolj hladna, huje bo 
ju lija in avgusta, p redvsem  p a  trp im o takrat, ko je  soparno. K adar piha, 
se da vlivanje lažje preživeti, saj človek laže diha. Pri m ojem  delu  je naj
bolj naporno  takrat, kadar nastajajo problem i p ri zapiranju odprtine na 
plavžu; včasih tud i dve uri skupaj zapiram o to odprtino, zgodilo pa se je 
tudi že, d a  je  teklo pod peč. Pri takih problem ih se človek res »peče v 
plašču«, p ri tem  p a  najbolj trpijo  oči. V času svojega dela na plavžu sem 
imel tud i delovno nesrečo; opeklo m e je  po nogi in p o trebna  je  bila plas
tična operacija.« Glede možnosti, da bi ustavili proizvodnjo surovega že
leza na plavžu, p a  je Ožbolt D robnak dejal: »Ne m orem o pom agati, če se 
bo plavž zaprl; šel bom  delat, kam or mi bodo ponudili. Mislim, da bo za 
vse delavce poskrbljeno, da bodo dobili delo. Sem  že prestar, d a  bi si is
kal kaj novega. Tu, na plavžu sm o navajeni težkega dela, zato bom o po
prijeli za vsako delo. Kljub tem u mi ni vseeno, d a  se plavž ustavlja, saj 
sem  se tega dela in tega ob ra ta  v vseh teh  letih navadil.«

Čemoša Anton je  na plavžu zaposlen 18 let in že 7 let je  na tej izmeni; 
o svojem delu  na plavžu je  dejal: »Tu, na plavžu je  pač tako, d a  sm o po
zimi najbolj izpostavljeni prepihu, tako d a  te iz ene stran i greje peč, na 
drugi stran i pa te zebe od prepiha. Poleti p a  je  vse preveč vroče. Najhujše

(Nadaljevanje na 2. strani)

AVTOMATSKA FORMARSKA 
LINIJA USPEŠNO DELA

Odpravili sm o se v livarno n o d u lam e in specialne litine, d a  si n a  licu 
m esta ogledamo, kako po teka proizvodnja na avtom atski form arski liniji. 
Ta nova linija predstavlja v tem  trenu tku  za Železarno izjem no pom em 
ben objekt, saj od nje vsi veliko pričakujem o. O tem, kako po teka proiz
vodnja na tej liniji, smo povprašali Bogdana Kočarja, ki vodi proizvodnjo 
na tej liniji. Dejal je: »Na tej liniji sm o začeli vlivati v 35 okvirjev v 12 urah. 
Zdaj pa vlijemo v 200 okvirjev na 12 ur. Pri polni proizvodnji bom o vlivali 
okoli 250 okvirjev n a  izmeno. Na dveh izm enah naj bi torej delali 500 ok
virjev. T renutno  linija prične z delom  ob 6. u ri in m ora nehati obratovati 
m ed 18. in 19. uro, ker potem  izvaja M etalna še nedokončana dela. Na eni
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(Nadaljevanje s 1. strani)

je  popravilo  žlebov in luknje v po le tn i vročini. Toda človek se v takih  tež
kih delovnih pogojih u trd i in navadi delati. Dom a im am  kmetijo, tako 
m oram  težko delati tako v službi kot dom a. Včasih je  p rob lem  tud i nočna 
izmena, in sicer: drugi g redo spat, m i pa na delo. P odobno je ob prazn i
kih. Mislim, d a  sm o glede n a  težko delo p rem alo  plačani, toda kljub tem u 
delamo.« Glede verjetnosti, da se bo plavž ustavil, pa je  dejal: »Mislim, da 
ob ustavitvi plavža za delo ne bo problem a, saj sm o težkega dela  navajeni. 
V erjetno tako težkega dela, kot ga opravljam o sedaj, ne bom o v Železarni 
več dobili. Prijeli bom o torej za vsako delo. Za delavce se bo  že našlo delo, 
težje pa bo verjetno za tiste iz pisarn.«

Takrat se je  končala izmena. P repoten i te r  p rašn i delavci so odšli v 
um ivalnico, mi pa sm o se odpravili v p isarno  vodstva TOZD, d a  se pogo
vorim o o predvideni ustavitvi proizvodnje surovega železa na plavžu. O 
tem  je  d irek to r TOZD Jože Kramer, dipl. ing., dejal:

»Osnovni vzrok za ustavitev plavža je  ekonom ski vidik poslovanja, 
poleg tega so p rob lem  tud i tehn ične kondicije agregatov. Od ekonom 
skih vzrokov gre predvsem  za p rob lem  trženja in cen proizvodov. Zaradi 
raznih vzrokov je  v naši državi zm anjšana p o rab a  grodlja na 25 % letne 
kapacitete plavža -  n a  12.000 ton. K ar se energije tiče, plavž p o rab i 40 % 
energije Železarne, kar znaša 32.000 kW /h. Zaradi enakom ernega odvze
m a je  plavž zelo ugodno vplival n a  s tru k tu ro  porabe elek trične energije, 
vendar p a  zaradi rasti cen energije proizvodnja ne m ore b iti rentabilna. 
Plavž je  bil zgrajen p red  več kot 30. leti. V pretek losti so strokovnjaki na 
plavžu in delavci dosegli ugodne rezu ltate  p ri izboljšanju proizvodnje in 
zm anjšanju po rab e  energije n a  enoto  proizvoda. V jugoslovanskem  m e
rilu  lahko rečem o, d a je  bil to plavž, k ije  dolga leta najbolje delal, kar p ri
ča tud i visoka kvaliteta našega grodlja. K ljub tem u, d a  so v pretek losti ho 
teli, d a  bi v proizvodnji lahko uporab ili tud i odpadne produkte, kot so 
npr. p iritn i ogorki, rdeče b lato  iz Kidričevega, itd., d a  bi izboljšali re n ta 
b ilnost proizvodnje, to ni uspelo. Prizadevanja so šla v drugo  sm er, p red 
vsem  v večjo realizacijo proizvodnje. Lahko rečem o, d a  plavža ne bom o 
ustavili zaradi no tran jih  vzrokov, pač p a  predvsem  zaradi tega, k e r d a
našnji čas ne om ogoča takšne proizvodnje. Cena energije te r  osk rba z os
talim i surovinam i za plavž so postale p redrage, tako da kljub znani flek
sibilnosti plavž tega ni zm ožen prenesi.

Ljudje kar težko verjamejo, da sedaj, ko dobro  delam o, ko je  oskrba 
in tu d i kvaliteta naše proizvodnje ni p rob lem atična in dosegam o dobre 
količine, razm išljam o o ustavitvi proizvodnje. Ljudje prem alo  poznajo 
ekonom ske vzroke za takšno m ožnost. K akor je  odločitev težka, p a  ljudje 
nočejo začasnih rešitev, tako kot je bilo v preteklosti, am pak  hočejo do
končno rešitev. Glede nadom estne proizvodnje v okviru plavža p a  m is
lim to, d a  se bi hale plavža lahko uporabljale za druge vzporedne dejav
nosti Železarne in za razširitev p rosto rov  Livarne I. Mislim, d a  zaradi d o 
trajanosti naprav  in njihove ustreznosti ne p ride  v poštev  proizvodnja 
kakšnih ferolegur.

V TOZD Plavž je  zaposlenih 112 delavcev, poleg tega je  na to  proiz
vodnjo vezanih še 159 delavcev iz drug ih  TOZD in DSSS. V vseh sredinah

Kram er Jože, dipl. ing. Sedlar Bojan

se bo  tako pojavil višek delavcev, po trebno  jih  bo p reusm eriti n a  d ruga 
dela. K ar se tiče delavcev n a  plavžu, so ti že v preteklosti ob večjih rem on
tih delali v drug ih  obratih ; kljub tem u  jim  ni vseeno, kaj bodo  delali na 
novih delovnih m estih. O bstaja bojazen da bodo  m orali delati na slabših 
delih, bojijo se tu d i za svoje range, saj m arsikdo  zaseda delovno m esto, 
za katerega n im a ustrezne izobrazbe. Poseben problem  predstav lja kate
gorija starejših  delavcev, ki nim ajo več toliko energije, d a  bi se ponovno 
m orali uveljavljati na drugih  delovnih mestih.

Kljub tem u, d a  p ri zaposlenih obstaja precejšnja navezanost n a  ta 
obrat, mislim, d a  p rihaja  sedaj obdobje, ko je  treb a  agresivno nastopiti 
za p reusm erjan je proizvodnega program a, katerega cilj je  zagotavljanje 
socialne varnosti za naše delavce kot tud i za bodoče generacije. Zato 
sm atram , d a je  ta  p o b u d a  za ustavitev proizvodnje plavža pravočasna in 
d a  bo  v teh  nekaj m esecih (več kot pol leta) po trebno  storiti m arsikaj za 
rešitev problem atike ob ustavitvi plavža.

Predsednik delavskega sveta TOZD Elektro-plavž, tovariš Sedlar Bo
jan, vodi organ, ki bo m oral sprejeti dokončen sklep o ustavitvi proizvod
nje grodlja. O delovanju sam oupravnih  organov v TOZD-u te r  o p redvi
deni ustavitvi je  dejal: »Kljub težkim  delovnim  pogojem  in izm enskem u 
delu je  delo  sam oupravnih  organov in družbenopolitičn ih  organizacij 
dobro  potekalo. Delovne sred ine so bile od  nekdaj hom ogene in p rip ad 
nost delovnem u kolektivu elektroplavža je  b ila vedno velika. Tako so se 
po vsaki večji ustavitvi delavci vedno vrnili nazaj n a  plavž, čeprav  jim  je 
bila v drug ih  obratih  d an a  m ožnost za lažji kruh.

Glede p redvidene ustavitve proizvodnje grodlja mislim, d a je  najvaž
neje, d a  se v zvezi z razporejanjem  delavcev temeljito pripravi, kar so dol
žne storiti strokovne službe; z ljudmi se bo potrebno poprej pogovarjati 
in upoštevati njihove interese. V delu služb, ki bodo sodelovale pri p re
razporejanju  delavcev, zahtevam o konstruk tivn i in hum an  odnos do na
ših delavcev. N obene ovire ni, d a  se ne bi moglo na čim m anj boleč način 
opraviti te razporeditve. Za čim bolje opravljeno delo v zvezi z razpore
janjem  delavcev in  ostalim i stvarm i, k ijih  bo  zahtevalo dejstvo, d a  se bo 
ukinila proizvodnja grodlja, se je  torej po trebno  že danes tem eljito p ri
praviti. Tako bodo tud i sam oupravni organi lahko opravili svoje delo, 
tako kot jim  nalagajo sam oupravni akti. -

AVTOMATSKA FORMARSKA  
LINIJA USPEŠNO  DELA
(Nadaljevanje s 1. strani)

izm eni delajo n a  AFL 3 vzdrževalci, in to  elektrikar, hidravlikar in klju
čavničar. Dva livarja vlivata n a  livnem  stro ju  in po dva stro jn ika skrb ita  
za pravilno delovanje stroja. Povprečna s ta ro st delavcev, ki delajo na 
AFL, je  okoli 25 let. Vsi verjam em o, d a  bodo ti m ladi ljudje sposobni ob 
vladovati ta  zahtevni delovni proces.

Težave p ri obratovanju  linije izhajajo predvsem  iz tega, d a  im am o 
opravka s popolnom a novim strojem , n a  katerega se m oram o vsi skupaj 
navaditi. Veliko se pričakuje od ljudi, ki delajo n a  tem  stroju. Ti ljudje 
m orajo biti sposobni, da bodo vsako napako v čim krajšem  času našli in 
odpravili. Za boljšo delovanje linije je  po trebno  tud i usklajeno delo, od 
priprave peska do taljenja. To je  predpogoj, d a  bo linija dajala še več.«

V času, ko sem  se pogovarjal na AFL, je  linija delovala brez zastoja. 
V kom andni kabini je vladalo sicer sproščeno  vzdušje, vendar je vsak 
budno  sprem ljal, kaj se dogaja na m nogih aparatu rah . Vsi so bili zado
voljni, d a je  linija stekala tako, kot je  treba, in da so na ta  dan  vlili v 5. u rah  
že v 100 kom adov okvirjev. Človek je  ob tej novi liniji resnično prevzet 
od m oderne tehnike, o kateri so lahko livarji do  nedavnega sam o sanjali. 
Kljub tem u je  linija v največji m eri odvisna od ljudi, ki z njo upravljajo. 
Zato n a  tem  m estu želimo sodelavcem , ki delajo na tem  zahtevnem  delu 
našega delovnega procesa, ali ki ustvarjajo pogoje za nem oteno  delova
nje te  avtom atske form arske linije, obilo uspehov pri delu.



NOV STROJ V MEHANSKI 
OBDELAVI

V TOZD M ehanska obdelava so p red  časom  nabavili nov horizontal
ni vrtalno-rezkalni stro j im enovan tudi »borvverk«. Zanim alo nas je, kako 
ta  stroj deluje. Zato sm o se odpravili v ta  o b ra t in povprašali obratovodjo 
obdelovalnice valjev, tovariša Franca Logarja: »Horizontalni vrtalno-rez
kalni stroj tovarne Ivo Lola R ibar iz B eograda je  bil nabavljen konec d e
cem bra 1986. M ontaža je  bila opravljena v januarju  1987. Od 29. januarja  
t. 1. p a  stro j obratu je n a  tr i izm ene zelo uspešno. Zaradi pom anjkanja 
sredstev  p ri nabavi osnovnega stro ja nism o takoj naročili težke delovne 
mize in  dodatn ih  vpenjalnih plošč. Plošče so že odlite p ri nas v livarni in 
jih nam eravam o sam i obdelati in m ontirati. N abava mize p a  se bo zavlek
la približno za eno leto.

Osnovni tehnični podatki stroja so: p rem er delovnega v retena 
180 mm, vertikalni hod  3000 m m  in vzdolžni hod 7000 mm. Stroj je grajen 
v povečani natančnosti in je  p ri postavitvi bila dosežena p redvidena na
tančnost delovanja. Na stro ju  je vgrajena elek tronska m erilna naprava 
firm a HEIDENHAIN, k ar daje stro ju  veliko p reciznost obratovanja. Stroj 
je nam enjen  za obdelavo velikih valjev, k jer je  veliko frezanja, in p red 
vsem za periferno  vrtanje valjev. Zaradi velikega delovnega gabarita  je  na 
stro ju  om ogočena obdelava različnih velikih konstrukcij in predvideva 
se, d a  bi se na njem  opravljala tu d i razna dela za TOZD Vzdrževanje. Za
rad i tega je izdelana velika površina vpenjalnih plošč tako, da vpenjalno 
polje m eri 6 x 8 m. Ta stroj pom eni izpopolnitev kapacitet n a  vrtalno-fre- 
zalnih strojih  in nam  bo om ogočal odpravo ozkih grl v tej proizvodnji.

Zmanjšana zaloga starega 
zcleza v »Samcu«

Mnogi, ki vsak dan  opazujejo našo  zalogo starega železa v »Samcu«, 
se sprašujejo, zakaj je  ta  tako skopnela. Zato, d a  to  zvemo, sm o za razgo
vor prosili tov. Stokavnik Slavko iz poslovnice I v področju nabave Sek
torja za trženje, k ije  dala naslednje pojasnilo: »Zalogo starega železa smo 
načrtno  zm anjšali zaradi m anjše proizvodnje v jeklarni. Zato nism o 2 m e
seca -  v aprilu  in m aju -  nabavljali starega železa. T renu tna zaloga naj bi 
po dogovoru znašala m ed 8.000 in 8.500 ton, saj jek larna  m esečno rabi 
9.000 ton starega železa za svojo okrnjeno proizvodnjo. Takšno stanje za
loge starega železa naj bi trajalo  v po letn ih  m esecih. Ko bo proizvodnja 
v jek larn i povečana na 12.000 ton m esečno, z usposobitvijo konti naprave 
za norm alno  delo, se bo  zaloga starega železa zvišala na 10.000 ton. V zim
skih m esecih p a  bom o m orali to  zalogo še povečati zaradi problem ov, ki 
v tem  času nastajajo zaradi transporta .

Za opazovalca, ki gleda zalogo starega železa, sicer izgleda »Šamac« 
skoraj prazen; vendar je  treb a  poudariti, d a  večino starega železa p red 
stavljajo bloom si iz Bolgarije, ki jih  je  po trebno  razrezati in imajo veliko 
težo.

Iz skupščine društva 
inženirjev in tehnikov

Člani D ruštva inženirjev in tehnikov so se zbrali n a  letni skupščini, 
da bi spregovorili o svojem enoletnem  delu. P redsednik  društva, tov. B u
tina r Milan, je v poročilu  navedel aktivnosti v zadnjem  le tu  in nanizal 
p rob lem atiko  društva.

Ob m očnem  povečanju članstva, včlanjenih je  že 270 članov, je 
skupščina ugotavljala, d a  je  ob 40 priso tn ih  članih, ki so se udeležili 
skupščine, zaskrbljujoča ugotovitev, d a  je  p rem alo  zain teresiranosti za 
delo v društvu. K ritično so spregovorili o pom enu d ruštva inženirjev in 
tehnikov, v katerem  bi lahko in m oral aktivno delovati predvsem  naš 
strokovni kader. Iz obširne razprave, v kateri so spregovorili o kadrovski 
politiki v železarni predvsem  glede m ladih  strokovnjakov, o tem, kako se 
izvajajo pogodbena dela p ri nas, o m ožnem  tehnološkem  razvoju v naši 
DO, je  ostalo veliko odprtih  vprašanj. Za njihovo sprem ljanje in  reševanje 
se zato pojavlja potreba, d a  delo d ruštva  polno zaživi in najde novo ob
liko dela. Ena izm ed takšnih, k ije  b ila posebej izpostavljena, je, čim večje 
m otiviranje širšega kroga delavcev ŽŠ, ki bi aktivneje sprem ljali in delo
vali v društvu. Zelo pom em bno je  tud i obveščanje širšega kroga zaposle
nih o aktivnostih  društva.

Upravni o d b o r društva so zadolžili, d a  dopolni p rogram  dela in us
m eritve za nadaljnje agresivnejše delovanje.

Aktivnost skupščine se je nadaljevala z dvem a predavanjim a.
O pom enu postavitve konti naprave za razvoj jek larstva v železarni 

je  predaval dipl. ing. Manojlovič Gojko, o pom enu avtom atske form arske

linije za razvoj livarstva v železarni p a  sta predstavitev podala dipl. ing. 
S trohm aier in dipl. ing. G orišek Ciril.

Udeleženci so ugotavljali, da je  v bodoče po trebno  pogostejše orga
niziranje različnih predavanj, za katere je  po trebno  nam eniti tudi več 
časa, saj ga je  tok ra t zm anjkalo za širšo diskusijo.

Ana T.

Del udeležencev na skupščini



NAŠI TERITORIALCI
Bila je  lepa sobota in  odpravil 

sem  se k što rsk i osnovni šoli, k jer 
so imeli svoje vaje p ripadnik i te ri
to ria lne obram be. Pred šolo sem  
srečal stražarja  V alterja Jelena, ki 
je  sicer zaposlen v Livarni II. Dejal

Valter Jelen

je: »Na te ren u  sm o že od polnoči. 
Ponoči, ko sem  bil na straži, je  bil 
dež. Zdaj p a  je  vroče, toda  to ni 
problem . Ko sem  dobil poziv, sem  
odšel na zborno mesto. M ed potjo  
sem  šel zbudit tu d i svojega sode
lavca D robneta Albina. Ko se je  ta  
zbudil in m e p resenečen  zagledal v 
uniform i, sem  m u rekel, da lahko 
m irno  spi dalje. Skupaj sva še ne
kaj spila in po tem  sem  šel n a  svojo 
dolžnost. V ponedeljek  se bom o n a  
»šihtu« m alo sm ejali n a  ta račun. 
Tudi hec m ora biti. Ne m orem  reči, 
d a  sem  p re tirano  izm učen od vaje, 
kljub tem u p a  bom  popoldan  poči
val.«

Pred šolo je  bilo polno znanih 
obrazov iz tovarne, ki so se p ravkar 
»postrojavali« v vojaških unifor
mah. Kljub tem u, d a  je  p ri m arsi
kom u m inilo že več kot 20 let od 
takrat, ko je  služil redno  vojsko, so 
naši terito rialc i pokazali k a r p re 
cejšnjo m ero vojaške ru tine . Za 
m nenje o naši enoti sem  vprašal 
Petra E infalta iz občinskega štaba 
terito rialne obram be Celje, ki je o 
naši enoti te rito rialne obram be d e
jal: »To je enota, ki jo  sestavljajo 
predvsem  železarji; eno ta je  sicer 
bila v zadnjem  času pom lajena, 
vendar je  jed ro  enote še vedno sta
ro. To so predvsem  resn i možje, ki 
se v te rito rialn i ob ram bi zavedajo 
svojih nalog. P ripadnost enoti je 
velika, prav  tako pa ocenjujem , da 
je b o rb en a  p ripravljenost enote na 
visokem nivoju. V tej enoti ni p ro 
blem ov s form iranjem , saj so se vsi, 
ki so dobili pozive, vaje tud i udele
žili. Za p rihodnost mislim, da bo 
po trebno  to  enoto  še pom laditi, saj 
p ri starejših  pripadn ik ih  te  enote 
zaradi zdravstvenih razlogov p ri
haja do  problem ov p ri izvajanju 
posam eznih težjih nalog n a  terenu.

Tudi oprem o enote bo  po trebno  
posodobiti. Mislim, da je  ta  enota 
že ves čas od ustanovitve ena naj
boljših eno t te rito ria lne  obram be, 
ki so organizirane v krajevnih 
skupnostih  ozirom a v delovnih o r
ganizacijah celjske občine.«

Pripadniki te rito ria lne  obram be 
so potem  poslušali predavanje o 
ak tualn i p rob lem atik i v d ružbi in 
Železarni, ki ga je podal p o d p red 
sednik  KPO tovariš M arolt Boris. 
Med tem  časom  sem  se pogovarjal 
z nekaterim i p ripadn ik i TO, ki sem  
jih  poklical iz predavalnice.

Anton Anderluh

A nderluh Anton, ki je  sicer v ra
ta r  v službi splošnega zavarovanja, 
je  dejal: »Ob šestih  zvečer sem  p ri
šel v službo in po tem  sem ob pol
noči dobil poziv; petnajs t m inut 
čez dvanajsto sem  se javil n a  zbor
no mesto, saj sem  se m oral oditi 
dom ov preobleč. K ar se sam e vaje 
tiče, mislim, d a je  po tekala v redu. 
Zajtrk je bil takšen, kot je  tre b a  in 
tud i na terenu , kam or sm o odšli ob 
tr iče trt na šest, n i bilo problem ov. 
Zanimivo je, d a  sem  videl v gozdu 
malo srnico, ki sem  si jo  dobro  og
ledal in se je  nisem  dotaknil. Mo
ram  reči, da kaj takega še nisem  vi
del.«

Naslednji sogovornik je bil Ro
m ih Franc, zaposlen v jeklarni. V 
enoti je m itraljezec in dejal je: 
»Vaja je  dobro  uspela; kljub tem u 
d a  sm o vsi dom a tu  v bližini, za m o
bilizacijo nism o vnaprej vedeli. 
E nota se je  h itro  form irala. Mislim, 
d a  bi vaja lahko bila krajša, saj smo 
naloge h itro  izvajali, vendar pa 
kljub tem u ni nič narobe, če je  eno
ta  m alo dalj časa skupaj, saj se na 
ta  način ljudje bolje m ed seboj 
spoznajo.«

Saša M irko iz Livarne I p a  je  d e 
jal: »Včeraj sem  delal v popoldan
ski izmeni; komaj sem  prišel do
mov sem  dobil poziv. Na h itro  sem 
še nekaj pojedel, potem  p a  sem  od
šel na zborno mesto. R esje, da celo 
noč nisem  spal in d a  sem  sedaj

Franc Romih Mirko Saša

m alo u tru jen , vendar to  ni tak p ro 
blem  zame, saj bom  imel čez nede
ljo čas, d a  se odpočijem.«

K om andant enote, tovariš S ta
ne Gajser, je p ripadnikom  enote 
pripovedoval, kaj so dolžni do kon
ca vaje še napraviti, ko sem  m oral 
zapustiti enoto  naših  teritorialcev. 
M oram  reči, da je bilo teh  nekaj 
trenu tkov  preživetih m ed njimi 
prijetnih, saj so naši sodelavci

kljub prosti soboti in kljub lepem u 
vrem enu s precejšnjo m ero požr
tvovalnosti in dobre  volje izvajali 
vajo v uniform i te rito rialne obram 
be. Človek dobi ob taki priliki ob
čutek, d a  so ti naši železarji, sicer 
dobrodušn i in velikokrat p rip rav 
ljeni za kakšno šalo, lahko v težki 
situaciji z orožjem  v rok i nevaren 
naspro tn ik  vsakem u, ki bi kakor
koli ogrožal našo domovino.

Zahvala za pomoč pri gašenju 
požara na gradbišču nove 
bolnišnice v Celju

Ob priliki požara na gradbišču 
nove bolnišnice dne 6. 4. 1987 sta 
se izredno izkazala občana tov. 
Čretnik S tanko in tov. Pavlič Božo, 
ki sta, kot sm o seznanjeni, delavca 
Železarne Štore. Im enovana sta 
p rišla  n a  kraj požara p rva in takoj 
pričela pom agati p ri gašenju poža
ra  zdravstvenim  delavcem  ZC, 
p reden  so prišli na kraj požara po
klicni gasilci, gasilci prostovoljnih 
gasilskih društev, p ripadnik i JLA 
celjskega garnizona in tud i drugi 
občani.

Tov Čretnik in tov. Pavlič sta s 
svojo pripravljenostjo, prizadeva
njem  in požrtvovalnostjo prav  go
tovo veliko prispevala že n a  sa
m em  začetku gašenja požara, zato 
se Kom ite za SLO in DS te r vod- 
stvd Zdravstvenega cen tra  Celje 
obem a iskreno zahvaljuje.

H krati predlagam o, d a  v vašem 
in ternem  glasilu objavite našo za
hvalo.

Predsednik  KPO ZCC 
Ž untar Alojz, dipl. oec.



Nov prometni režim v 
Železarni

S 1. 6. 1987 je  p ričel v Železarni veljati nov p rom etn i režim. Ko sem 
si naslednji dan  po uvedbi novega p rom etnega režim a ogledal park irišča 
Železarne, tako tista u rad n a  kot tu d i mesta, k jer sm o do  sedaj parkirali, 
sem  bil prije tno  presenečen. Na novo urejen ih  parkiriščih  so bila park i
ran a  vsa vozila, m edtem  ko so bila m esta, k jer se je prej »divje« parkiralo, 
prazna. Za k ratek  opis novega p rom etnega režim a in naporov, ki so bili 
vloženi za njegovo uvedbo, smo povprašali Andreja Steinerja, vodjo Služ
be splošnega zavarovanja, k ije  dejal: »Bistvo novega p rom etnega režima, 
k ije  začel veljati v Železarni je, d a je  p repovedan  v okviru varovanega ob
m očja Železarne S tore ves p rom et z osebnim i avtom obili razen za služ
bena  vozila. Ves zunanji kam ionski p ro m et p reusm erjajo  na vratarn ico  
III (Pocajt). Vse stranke, ki prihajajo v Železarno, bodo  im ele v času gi
ban ja v Železarni posebne izkaznice z napisom  »obiskovalec«. Služba 
splošnega zavarovanja bo dajala vsem zunanjim  strankam  in kam ionom  
sprem stvo  v času  njihovega zadrževanja v okviru Železarne. Postavljena 
je bila tud i nova v ratarn ica  IV. nasp ro ti tehtnice. Tam bo  tud i registra- 
torsko m esto za Sektor trženje in  TOZD GKSG, T ransport in KK. Urejeni 
so že obstoječi park irn i p ro sto ri in je  park iran je dovoljeno sam o n a  teh 
obm očjih. Služba splošnega zavarovanja vse voznike, ki nam eravajo n ep 
ravilno parkirati, sicer opozarja; vendar m oram o reči, da v času od uved
be novega p rom etnega režim a nism o imeli večjih problem ov in lahko po
hvalim  sodelavce, d a  so zelo disciplinirani.«

Urejena okolica komercialeNova vratarnica z urejenim parkiriščem

Včasih se je tu trlo vozil

ZASTOJ PRI INOVACIJAH?
V pretek losti sm o bili navajeni n a  to, da sm o se lahko s ponosom  po

hvalili p red  drugim i o tem, kako v naši železarni inovacijska dejavnost iz 
leta v leto napredu je in  kakšne uspehe sm o dosegli n a  tem  področju. Pri
spevek železarne na področju  inovacijske dejavnosti so cenili tudi drugi 
in tako so železarna ko t tud i mnogi naši sodelavci, dobili številna prizna
nja za razvijanje te  dejavnosti. Lahko rečem o, d a je  bila železarna Š tore 
vzgled dobro  organizirane inovacijske dejavnosti, ki daje velike efekte 
p ri racionalizaciji proizvodnje, zm anjševanju stroškov in za varnejše 
delo.

T renu tna situacija, ko v m esecu m aju ni bilo prijavljene niti ene ino
vacije in ko so bile potem  v prvi polovici jun ija  prijavljene sam o tri ino
vacije, p riča o tem, da se to stanje ne m ore še zdaleč prim erja ti po  količini 
prijavljenih inovacij, z istim  obdobjem  lanskega leta, ko sm o se lahko po
hvalili z rekordnim  številom  inovacijskih predlogov.

M orda v tem  trenu tku  še ni razlogov za zaskrbljenost, mogoče gre 
sam o za tren u tn i pojav, vendar p a  sm atram o, d a je  kljub tem u po trebno  
na nizko število prijavljenih inovacij reagirati, saj lahko to  pom eni zače
tek tren d a  upadan ja števila inovacijskih predlogov, česar si v železarni 
ne sm em o privoščiti. Še posebej ne v tem  trenutku , ko nam  je v zaostre
nih pogojih gospodarjenja inovacijska dejavnost še kako potrebna.

Če bi skušali analizirati, zaradi česa je do upadanja inovacijske de
javnosti prišlo, bi bil verjetno eden izmed razlogov lahko tud i napačno 
razglašanje v sredstv ih  javnega obveščanja, d a je  bila inovacija vzrok tra 
gične nesreče v Jeklarni. Mislim, d a je  to  lahko sam o psihološki m om ent, 
ki im a le k ratko tra jn i učinek. Bolj verjetno in hkrati tud i bolj zaskrblju
joče bi bilo, d a  predstavlja vzrok padca  inovacijske dejavnosti stopnja v 
razvoju organiziranja inovacijske dejavnosti, ko sm o dosegli konec neke
ga obdobja v razvoju te  dejavnosti in  ko je p o trebno  za nadaljnjo rast ino
vacijske dejavnosti storiti nekaj več.

Kaj je  to  nekaj več? Tu mislim o predvsem  na to, d a je  po trebno  ino
vacijsko dejavnost, k ije  počivala na volji posam eznika, bila neusm erjena

in je  b ila predvsem  m aterialno stim ulirana, nadgraditi v tem  smislu, da 
naj bi inovacijski proces postal sestavni del dela in razm išljanja vseh de
lavcev in ne sam o posam eznih zagnancev. Zato je  verjetno predpogoj 
ugotavljanja inovacijskega dohodka, kar je že dolgo predlog, ki pa se ne 
realizira; poleg tega bi bilo po trebno  tud i ustrezno revalorizirati osnove 
za izračunavanje nadom estil za inovacije. Z uvajanjem  usm erjene inova
cijske dejavnosti v še ostale delovne sred ine bi p rav  tako naredili korak 
naprej, obnenem  p a  bi m orala inovacijska dejavnost postati sestavni del 
usm erjenega razvoja kadrov, vrednoten ja po delu  in sploh eden izmed 
vidikov ocenjevanja uspešnosti tako tem eljne organizacije, skupine kot 
tud i posam eznika. Skratka, m otiviranost za inovacijsko dejavnosti m ora 
posta ti p riso tna  v vseh delovnih sredinah. Da bi ta cilj dosegli, je po treb 
no uvesti dodatne oblike stim ulacije tako skupin  kot tud i posameznikov, 
da bi v zavest posam eznikov prišlo  spoznanje o nujnosti povezave dela 
in razm išljanja te r  izboljševanja proizvodnje.

M orda bo kdo vprašal, zakaj prav  v Železarju sprožam o to vprašanje, 
saj so za to p rim ernejša d ruga mesta, ali pa tudi, da o teh stvareh sp re
govorijo strokovnjaki. Mislimo, d a je  ta  kratek  zapis sam o m ajhen p rispe
vek, d a  resno pristopim o k razreševanju te problem atike.

SREČANJE UPOKOJENCEV
Sindikat Železarne Š tore tudi v letošnjem  letu organizira v ok

viru svojega program a srečanje vseh upokojencev Železarne Što
re.

Srečanje bo  v soboto, 5. sep tem bra 1987, v »DOMU ŽELEZAR- 
JEV« n a  Teharjah. Sprejem  upokojencev bo od 10.00 do 10.30 ure 
dopoldne.

Po 10.30 uri bo pozdrav in ku ltu rn i program , zatem  skupno 
kosilo, po  kosilu p a  se bo pričel zabavni del srečanja.

Predlagam o vam, da si ta  čas razervirate za srečanje.



Razgovor s 
predsednikom 
konference OO ZK ŽŠ

V aprilu  je prevzel funkcijo p redsedn ika konference ZK U rbanc 
Alojz, po  poklicu je  stro jn i delovodja, star 40 let in zaposlen v TOZD Me
hanska obdelava. Zaprosili sm o ga za razgovor, k a terem u  se je z veseljem 
odzval.

ŽELEZAR:
Kljub tem u, d a  od prevzem a tvoje funkcije še ni p re tek lo  m nogo 

časa, kako ocenjuješ delo ZK v Železarni?
URBANC:
Ena od osnovnih značilnosti delovanja ZK v Železarni v tem  tren u t

ku je  to, d a  sm o prem alo  povezani, kar p a  ne pom eni, d a  nism o delovni, 
da se ne trudim o, pač p a  p redvsem  to, da nism o dovolj uspešni. Po m ne
nju m nogih izkušenih kom unistov je  takšno stanje posledica ukinitve to 
varniških kom itejev p red  leti. S tem  je  bila p rek in jena povezava znotraj 
DO in povzročena ZK in družbi precejšnja škoda. Ž novo organiziranost
jo  v K onferenci ŽK n a  nivoju DO so ponovno dane m ožnosti, da se zd ru 
žimo in povežem o v eno celoto v okviru Železarne, ki ve, kaj hoče in to 
tud i zm ore.

ŽELEZAR:
V elikokrat slišimo, d a  so za nastalo situacijo v d ružbi krivi kom unis

ti; ali je  to  res?
URBANC:
Ocena, d a  so za nastali položaj krivi vsi kom unisti, je  zelo pavšalna 

in lastna ljudem , ki o razm erah  in vzrokih zanjo prav  gotovo niso veliko 
razmišljali. Precej nelogično se sliši, d a  bi organizacija, ki jo  v večini ses
tavljajo pošten i ljudje, želela sam a sebi p ropad , pač pa je  najbrž bližja res
nici ugotovitev, d a  so za pojave, ki niso vprid  družbi, krivi posam ezniki. 
P repričan sem, d a je  edini recep t za rešitev  iz zagat, ki nas tarejo, razkrin
kavanje teh  posam eznikov, ki spodkopavajo ugled in eno tnost ZK.

ŽELEZAR:
Kako ste si v okviru konference ZK zastavili delo, d a  boste svoje cilje 

realizirali?
URBANC:
V ta  nam en sm o se n a  predsedstvu  že dogovorili za naslednje akcije:
-  d a  bom o dosledno nadzirali izvajanje zadolžitev v lastn ih  vrstah,
-  d a  bom o o svojem delu redno  obveščali čim širši krog ljudi,

- -  d a  bom o dosledno analizirali negativne pojave v svojih v rstah  in  
sred inah  te r  zahtevali u strezne ukrepe,

-  d a  bom o b u dno  sprem ljali vsa ak tualna dogajanja te r  n a  pojave, ki 
niso v p rid  te družbe, h itro  in  odločno reagirali.

Na konferenci ZK se naj b i iz dem okratične p red h o d n e  razprave po 
osnovnih organizacijah izoblikovalo enotno  stališče do nerešen ih  vpra
šanj. Sklepi konference p a  so po s ta tu tu  obvezujoči za vse kom uniste. To 
pom eni, d a  m orajo b iti predvsem  dobro  pripravljeni in realni, d a  bodo 
lahko tu d i učinkoviti.

Z ozirom  na to, d a  sm o kom unisti Železarne Š tore n a  vrsti za orga
nizacijo akijske konference ZK SOZD Slovenske železarne, sm o se tud i 
dogovorili, d a  bom o ob tej priliki spregovorili n a  tem o »vzroki izstopov 
iz članstva ZK in članarina«; to  je  nam reč tisti del začaranega kroga, ki 
ga bo m orala b irokracija ZK najprej odpreti v svojo škodo, če noče, da 
se posuši ne sam o veja, n a  kateri sedi (in si jo  žaga), am pak celo drevo.

Naš novi počitniški dom na Rabu. O vtisih prvih letoviščarjev bomo pisali v
naslednji številki.

Proizvodi izdelani na AFL

ŽELEZAR:
K akšna je  po  tvojem  vloga ZK v prizadevanju  za boljše gospodarje

nje v DO?
URBANC:
Vsaka organizacija deluje po  nekih  zakonih in pravilih igre. Od kva

litete teh  zakonov in pravil te r  od tega, v kolikšni m eri se elem enti o rga
nizacije teh  zakonov in  pravil držijo, je odvisno, kako je ta  organizacija 
glede n a  okolje, v katerem  obstaja, u spešna oz. učinkovita. Vlogo kom u
nistov vidim  v tem , d a  nenehno  in vztrajno deluje v sm eri izpostavljanja 
kvalitetnejših pravil, tako n a  nivoju TOZD kakor tu d i n a  nivoju DO, te r 
da obenem  odločno vztraja n a  tem , d a  se vsi teh  pravil tud i držim o, kar 
p a  nedvom no zagotavlja boljše in uspešnejše gospodarjenje.

ŽELEZAR:
Na kakšnih  osnovah ste si zastavili sodelovanje z drugim i DPO in sa

m oupravnim i organi? K akšen je vpliv ZK n a  sprejem  pom em bnejših  od
ločitev v Železarni?

URBANC:
Vpliv ZK na sprejem  pom em bnejših  odločitev v Železarni je  brez 

dvom a velik in om em be vreden, ob tem  je  po trebno  povedati to, d a  so 
bili v p retek losti delavci p a  tud i sam i kom unisti veliko pram alo  ali skoraj 
nič obveščeni o kvaliteti dela ZK v lastn ih  sredinah. In drugo: ob p red 
postavki, d a  je  kadrovanje pogojeno s ho tenjem  po nekaj več in  da je  
članstvo ZK vtkano v vse organe v Železarni Štore, je ugotovitev, d a  je 
vpliv ZK n a  pom em bne odločitve velik, več kot na dlani. Seveda je  treb a  
dodati še to, da se s trdim delom na tem področju in večjo obveznost
jo, ki jo omogoča nova organiziranost, odpira neizčrpen vir mož
nosti za bojše in uspešnejše delo ZK.

ŽELEZAR:
Ocenjuje se, d a  je v organizaciji ZK preveč forum skega dela, p re d 

vsem  n a  občinski ravni in  n a  ostalih  višjih ravneh. K akšna naj bi b ila vlo
ga kom unistov v Železarni v sprem injanju  takšnega delovanja?

URBANC:
Kot vsa d ružba  je  seveda tu d i ZK kot del te d ružbe resno  okužena 

in zastrup ljena z birokracijo. Ljudje, ki predstavljajo  to  birokracijo, se 
obnašajo, kot da lahko oni izbirajo ljudstvo, k ijih  bo  plačevalo. Naša na
loga p ri tem  p a  je, da ob vsaki priliki na glas povem o, kdo koga plačuje 
te r  kdo  je kom u in zakaj odgovoren.

ŽELEZAR:
Današnji čas postavlja p red  organizacijo ZK m noge pom em bne n a

loge. K atere so po tvojem najpom em bnejše naloge v tem  trenutku?
URBANC:
V okviru Železarne Š tore je  najpom em bnejša naloga ta, d a  čim prej 

z enotno  akcijo povežem o kom uniste  v en o  celoto in d a  ustvarim o pogoje 
za Zvezi kom unistov dostojen nivo funkcioniranja.

V okviru p redsedstva  smo si razdelili delo tako, d a je  na vsaki po 
m em bnejši točki sam oupravnega in DPO sodelovanja na ravni DO zago
tovljena p riso tnost enega od članov predsedstva. S tem  p a  je  seveda p o 
dan šele najosnovnejši pogoj, d a  sm o v aktualn ih  dogajanjih v DO na te 
kočem. Sodelovanje je  torej možno, v kolikšni m eri p a  bom o v teh  orga
nih in  organizacijah upoštevani, je odvisno od vseh nas v organizaciji ZK, 
kot tud i od aktivnosti posam eznikov, d a  bodo dajali kvalitetne predloge 
in zagovarjali skupna stališča.

ŽELEZAR:
V im enu naših bralcev bi se ti zahvalil za tvoje besede. Upamo, d a  

bo Zveza kom unistov v obdobju, k i je  p red  nam i, odigrala svojo vlogo v 
sm islu politične avantgarde. Želimo, d a  b i v Železarni bila čim bolj učin
kovita v izvajanju akcij v korist vseh delavcev Železarne.



SPREJELI SMO DOPOLNITVE 
PRAVILNIKA O 
IZOBRAŽEVANJU DELAVCEV 
V ŽELEZARNI ŠTORE

V letu  1981 sm o delavci v Železarni Š to re sprejeli Pravilnik o u sm er
jenem  izobraževanju delavcev v TOZD oz. DS. S tem  pravilnikom  smo 
urejali in bom o še naprej, vse pravice in obveznosti v zvezi s planiranjem 
in program iranjem  usm erjenega izobraževanja, organizacijo in izvaja
njem usm erjenega izobraževanja te r  financiranjem  izobraževanja. Te
kom let se je  pokazala p o treb a  po sprem em bi posam eznih določb tega 
pravilnika.

Celoten sklop predlaganih  sprem em b lahko razdelim o n a  več pod 
ročij.

V poglavju o štipendiran ju  je precej sprem em b, ki se nanašajo na 
pravice in obveznosti š tipendista  in štipend ito rja  te r  na kriterije za izbor 
štipendistov. P redlagani so kriteriji in m erila, ki bodo vplivali na izbor 
štipendistov, kadar bo prijavljenih več kandidatov, kot bo razpisanih  šti
pendij. Ti kriteriji bodo  olajšali delo  Komisiji za kadre  in splošne zadeve, 
ki ga im a p ri izbiri kandidatov.

Bistvene sp rem em be so v poglavju o izobraževanju ob delu. N ana
šajo se p redvsem  na objavo po treb  z razpisom , izbor upravičencev po do
ločenem  postopku  in n a  sp rem enjene obveznosti, ki jih  im a delavec do 
DO v prim eru , če ne konča izobraževanja v predlaganem  roku. S pre
m em be so tud i p ri študijskih ugodnostih  udeležencev izobraževanja ob 
delu.

Novost je  uvedba študija pod  posebnim i pogoji, ki bo  omogočal več 
ugodnosti za delavce p ri izobraževanju ob delu. Ta oblika se bo predvi
dom a uporab ljala sam o za delavce, ki že uspešno  štud ira jo  ob delu, so 
zaposleni najm anj 5 let v DO in dosegajo p ri delu  nadpovprečne rezultate 
te r  za poklice nad  in vključno VI. stopnje strokovne usposobljenosti.

Na novo je oblikovano poglavje o usposabljanju z delom. Pod ta  po
jem  spada uvajanje v delo, poučevanje p rak tičnega pouka, proizvodnega 
dela  te r delovne prakse, pripravništvo, ugotavljanje z delom  pridobljene 
delovne zmožnosti, poučevanje varstva pri delu in usposabljanje invali
dov. Pri uvajanju v delo je  predviden  natančnen  postopek, kako naj bi se 
to izvajalo in način p reverjanja znanja. Prav tako je p ri poučevanju p rak 
tičnega pouka, proizvodnega dela in delovne prakse predviden posto
pek in tudi višina nagrade učencev in poučevalcev praktičnega pouka. 
Določbe o izvajanju pripravništva so usklajene z novim Pravilnikom  o iz
vajanju pripravništva. Nanašajo pa se predvsem  n a  to, kdaj je  novozapos- 
leni delavec pripravnik  in n a  izvajanje pripravniških  izpitov, k jer ni več 
po trebno, d a je  p redsedn ik  komisije član liste strokovnjakov, ki jo  objav
lja GZS, am pak m orajo im eti vsi člani komisije najm anj enako stopnjo 
strokovne izobrazbe, kot jo  im a pripravnik, ki opravlja preizkus. Pri ugo
tavljanju z delom  pridobljene delovne zm ožnosti za določeno nalogo so 
pogoji zaostreni, saj je  ta  m ožnost p redv idena sam o za delavce, ki so stari 
najm anj 45 let in im ajo najm anj 10 let delovnih izkušenj na podobnih  de
lih. Vsi ostali delavci se naj vključijo v izobraževanje ob delu in iz dela, 
pod pogoji in na način, ki ga določa Pravilnik o izobraževanju.

V pravilnik so vključene tudi določbe, ki Se nanašajo n a  poučevanje 
znanja iz varstva p ri delu  in pro tipožarnega varstva. Določbe so analogne 
določbam  v Pravilniku o varstvu pri delu, ker p a  se nanašajo na pouče
vanje, je  pravilno, d a  so sestavni del tega pravilnika. V pravilnik so vklju
čeni tud i načini in pogoji, pod  katerim i se usposabljajo invalidi.

Na novo je  oblikovano tud i poglavje o izpopolnjevanju strokovne iz
obrazbe. Posam ezni členi določajo, kaj je izpopolnjevanje strokovne iz
obrazbe in pravice te r  obveznosti delavcev, ki se strokovno izpopolnju
jejo. Nova je tud i določba, ki p redvideva m ožnost pogodbene vezave de
lavca v prim eru , d a  s e je  ta  udeležil takšnega izpopolnjevanja, k ije  trajalo 
več kot 10 delovnih dni in  so bili stroški večji od 50 % poprečnega OD 
v zadnjem  trim esečju preteklega leta.

Ostale sprem em be so v bistvu bolj oblikovane kot vsebinske in jih 
kot takšne ni po trebno  posebej omenjati.

Slavica Glavan, dipl. org. d.

Obisk v Sovjetski zvezi
V dneh  od 18. do  23. m aja je  tričlanska delegacija SOZD SŽ obiskala 

velik železarski kom pleks »Rdeči oktober« v Volgogradu. Obisk sodi v 
okvire večletnega sodelovanja in izmenjavo sindikalnih izkušenj z žele- 
zarji iz ZSSR. Življenje, u trip  in vtise iz te  dežele so že večkrat opisali 
predhodniki. V endarle pa ogrom na p rosto rska  razprostranost države, 
h ite r razvoj gospodarstva, km etijstva in zadnje čase tud i turizm a človeka 
vedno znova povleče v razmišljanje, p rim erjan je te r  iskanje d robn ih  iz
sekov vsakdanjega življenja delavca in državljana te  dežele.

Že sam  prihod  v Moskvo, krajši ogled glavnega m esta ZSSR, njego
vih zgodovinsko-kulturnih znam enitosti, sp lošna in p rom etna  urejenost 
m esta z 9 milijoni prebivalcev in 2 m ilijonom a p reh o d n ih  gostov in tu 
ristov, dajejo vtis o urejenosti, napredku , skrb i za zdravo in sproščeno 
okolje in dograjeno in frastruk turo , ki se lahko kosa s katerim koli vele
m estnim  bliščem  v Evropi in v svetu.

S ponosom  še vedno organizirajo obisk mavzoleja Lenina na »Rde
čem  trgu«. Sledi ogled Kremlja, vladne palače in obisk baletne predstave.

Tudi kasneje ob obisku Volgograda, k ije  sledil po  kratkem  sprejem u 
in razgovoru n a  CK sindikata m etalurških  delavcev, je  zapaziti veliko 
skrb za u rejenost okolja in dobro  počutje stanovalcev v stanovanjskih so
seskah.

M esto Volgograd je  bilo m ed vojno v celoti porušeno. Na ruševinah 
je zraslo povsem  novo naselje s širokim i ulicam i in veliko zelenja. Vsaka 
hiša im a svojo zelenico, vsak m anjši del m esta im a svoj park, ki ga skrbno 
negujejo. Drevesa, grm ičevje in zelenice dnevno zalivajo z vodo iz mreže 
m estnega nam akalnega sistema. Skratka, prebivalci m esta (kot tud i šir
še) so izredno ponosni n a  novejše pridobitve in častno odlikovanje »Mes- 
to-heroj«, ki g a je  dobilo m esto po znani veliki bitki iz II. svetovne vojne. 
V spom in borcem  -  herojem  so v m estu  postavljeni številni spom eniki, 
muzeji in d rugi pom niki, ki na vsakem  koraku  govorijo o izrednih napo
rih, h rab rosti in herojstvu vseh borcev, udeležencev te  200 dni trajajoče 
bitke.

Najveličastnejši je spom enik »Mati dom ovine«, ki se dviguje v nebo 
na m anjši vzpetini Kurgan, edini v tem  m estu  z več kot dvem a m ilijono
m a prebivalcev. Za ilustracijo sam o nekaj podatkov, k ijih  vodiči nanizajo 
ob obisku spom inskega kom pleksa. V votlo betonsko  sku lp tu ro  je  vgra
jeno  80.000 ton  betona, temelji segajo v globino 14 metrov, sku lp tu ra  je 
visoka 52 m, ki jo  še podaljšuje 33 m  dolg m eč iz nerjaveče pločevine, te
žak 14,5 ton. V betonskem  kipu (kot tud i v m eču) so stopnice, ki vodijo 
v v rh  meča, kjer je  nam eščena vrem enska postaja in d ruga m erilna teh 
nika. Ob ogledu spom inskega kom pleksa in m enjave častne straže ob 
večnem  ognju se občasno iz zvočnikov javlja glas Levitana, rep o rte rja  ra 
dia M oskva iz II. svetovne vojne, ki je  bil p ri Nemcih zelo zasovražen in 
so m u obljubili, d a  ga bodo takoj po  p rihodu  v Moskvo ulovili in pokon
čali. V endar te priložnosti niso nikoli imeli.

Obisk v Sovjetski zvezi, maj 1987

O srednja pozornost je  vseeno sledila ogledu m etalurškega kom bina
ta, železarne z 20.000 zaposlenimi, ki proizvajajo 1,5 mio ton najrazličnej
šega jekla. To je  železarna, ki im a na eni s tran i zelo staro  tehnologijo, štiri 
m artinovke, parn i pogon enega dela valjarske proge, na drugi stran i pa 
najm odernejšo tehnologijo, ki jo  vodijo z računalniki. Njen glavni proiz
vod je jeklo, ki ga talijo v dveh elek tropečeh zmogljivosti 200 t, dveh elek- 
tropečeh po 1001 in več m anjših pečeh  po 5 t, 18 t, 161, v katerih  talijo 
jeklo po posebnih  naročilih. Jeklo prevaljajo v profilne palice od 
6-260 m m  in pločevino od 8-35 mm. Poleg sklopa jek larne in valjarne 
imajo še obrate  za p resk rbo  in nem oten potek  proizvodnje, kot so: izde
lava rezervnih delov, vzdrževanje, energetika, transport in podobno.

V neposredni bližini raste  nova hala valjarne z najm odernejšo teh
nologijo in m ožnostjo valjanja profilov do 350 mm.

Razgovor z vodstvom  kom binata je bil popolnom a odprt, dobili smo 
odgovore na vsa vprašanja. Čutiti je bilo tud i veliko odprtost do vsestran
skega sodelovanja s SOZD SŽ na proizvodnem , kom ercialnem , inovativ
nem, sindikalno-socialnem  področju. Skratka, gre za priznanje, d a je  na
predek  in vsesplošen razvoj m oč doseči z vsestranskim  sodelovanjem. 
Tudi kasneje v pogovoru s »predsedništvom « sindikata (11 članov in 
predsednik) kom binata je bilo zaznati zelo sproščeno razpravo vseh 
enajstih članov vodstva sindikata kom binata. Sami priznavajo nekatere 
napake in slabosti, togosti reševanja nekaterih  problem ov. Te slabosti bo 
po trebno  v nadaljnjem  delu odpraviti. V erjetno je  p riso tno življenje in gi-
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banje, k ije  posled ica p rogram a prenove (»perestrojke«) družbeno-poli- 
tičnih odnosov v ZSSR. Z veliko vnem o se pripravljajo  n a  nov zakon po 
stopka izbora -  volitve d irektorja , k a r je  za njih povsem  nekaj novega.

S indikat v ZSSR je  razdeljen po panogah  delavcev. K onkretno sin
d ikat m etaluršk ih  delavcev združuje p reko  dva m ilijona delavcev. Orga
niziran je  podobno  kot p ri nas: cen tra ln i kom ite sindikata, rajonski ko
mite, tovarniški kom ite in  svet sind ikata v cehu  (obrat). Odvajajo 9 % od 
fonda za OD za p o treb e  delovanja sind ikata in dejavnosti, ki so v dom eni 
sindikata. Zbran d en a r se deli za pokrivanje stroškov nagradnih  letnih 
dopustov, za zdravljenje, nagrade, pomoči, rekreacijo , kulturo , šport, o t
roško  varstvo, gradnjo d ružben ih  objektov.

Za razpored itev  in  po trošn jo  sk rb i strokovna služba, razporejanje p a  
kon tro lira  250 inšpektorjev  po vsej državi. Inšpektorje p lača sindikat. Za
dolžitve sindikata so predvsem  n a  področju  socialne problem atike.

Zadali so si nalogo: v naslednjih  petih  letih  izgraditi vsaki družini 
kom fortno stanovanje. Skozi d odatna  finančna sredstva m orajo vsi zapo
sleni združiti tud i 6 delovnih dni prostovoljnega dela n a  ob jektih  druž
benega standarda. Še vedno je  glavna naloga proizvodnja. Delavci tek 
m ujejo m ed seboj, p rav  tako se tekm ovalno prim erjajo  z rezu ltati m ed 
obrati in m ed tovarnam i. Najboljše m oralno  nagradijo, ozirom a nagrad i
jo  z bonite tam i n a  področju  d ružbenega standarda. S indikat ne vpliva na 
plačo in politiko plač, ta  je  povsem  v dom eni državnih sekretariatov. Ta
rifne postavke za delovna m esta  so po  vsej državi enaka, razen  v Sibiriji, 
k jer so dodani posebni dodatk i in  d ruge bon ite te  na področju  d ružbene
ga in osebnega standarda.

Izgradnja objektov d ružbenega s tan d ard a  je  povsem  naloga tovarne

in njenih  zm ožnosti za graditev  objektov. M etalurški kom binat v Volgo
g radu  im a v sklopu teh  objektov: stanovanja, rekreacijski center, bazen, 
o trošk i vrtec, vrtnarijo, dva počitn iška dom a za o troke in m ladino, en  lo- 
gor dela  in odm ora, ku ltu rn i dom , k jer deluje p reko  2.000 članov v 12 kul
tu rn ih  društvih, m edicinski sanatorij. V tem  sanatoriju  prebivajo delavci 
na pred log  zdravnika 24 dni. Zjutraj delavec dela n a  svojem  delovnem  
m estu. Popoldne se odpelje v sanatorij, k jer m u nudijo p reh rano , kopeli, 
masažo, popolno zdravniško oskrbo, rekreacijo  in ostale usluge za ok re
vanje in  osvežitve te lesnih  funkcij. Z doplačilom  lahko p reb iva z njim  
tu d i zakonec.

, Veliko pozornost posvečajo ekologiji in izboljšanju delovnih pogo
jev. D vakrat n a  leto opravijo sistem atske preglede v tovarni. Evidentira
no imajo zelo m ajhno število delovnih invalidov.

Inform iranje im ajo urejeno  p reko  razglasnih panojev, dvakrat dnev
no po in ternem  radiu, dvakra t n a  teden  p a  izide tovarniški časopis.

V arstvo žena, pogoje za upokojitev in prem eščanje delavca na lažje 
pogoje dela imajo podobno  rešene kot je  to  p rim er p ri nas. Vsi študentje  
dobijo državne štipendije. Š tipendijo  ukinejo, če uspeh  niha, ozirom a če 
ocena p ade pod  tr i in se v toku  enega le ta  ne popravi. N ezaposlenosti ne 
poznajo.

Med celotnim i razgovori so se člani vodstva sind ikata v kom binatu  
zanim ali za delo in izkušnje našega sindikata. Seveda so p ri tem  pokazali 
p red h o d n o  znanje, ki so si ga p ridobili iz litera tu re  in časopisov.

Sploh p a  bo po trebno  p ri nas sam ih m enjati m nenje o tej veliki d r 
žavi, ki naj bi im ela neko strogo, vojaško, plansko z zelo togim i odnosi 
urejeno  vsakdanje delo  in življenje.

Na vsakem  koraku  je  opaziti najm odernejše prijem e reševanja vse
stranske problem atike, veliko m ero  zagnanosti in  želja po  nap red k u  od 
nosov, proizvodnje in  osebnega te r  d ružbenega standarda.

V. K ocm an

OBRAVNAVANE
INOVACIJE

Komisija za gospodarjenje TOZD LIVARNA II je  n a  13. seji dne 4. 
m aja 1987 p ri obravnavi inovacij spreje la naslednji sk lep :

1. Inovacijski pred log  tov. B ojana Grajžla iz TOZD Vzdrževanje št. 
1399, »POPRAVILO STOPENSKEGA STIKALA V HIDRAVLIČNI LIVAR
NI«, se sprejm e.

Avtorju p rip ad a  pavšalno plačilo.
Komisija za gospodarjenje TOZD VALJARNA I je  n a  12. seji d n e  15.

5. 1987 p ri obravnavi inovacij spreje la naslednja sk lep a :
1. Inovacijski p red log  tov. Ivana Č retn ika iz sek torja  P riprava in k r

miljenje proizvodnje št. 874, »PRIHRANEK ODREZKOV PREDPROFI- 
LOV ZA JEKLO VLEK«, se sprejm e.

Avtorju p rip ad a  pavšalno plačilo.
2. Inovacijski p red log  tov. L jupka Fijavža in Zlatka Šolinca iz TOZD 

Valjarna I št. 1423, »ZASUK OBSTOJEČE VPENJALNE KOPIRNE GLA
VE IN DODATNA MONTAŽA NOVEGA PREČNEGA SUPORTA ZA VPE
NJANJE NOŽEV ZA KOPIRANJE«, se sprejm e.

Avtorjem a p rip ad a  pavšalno plačilo.
Komisija za gospodarjenje TOZD TRANSPORT je  n a  9. red n i seji dne

20. m aja 1987 p ri obravnavi inovacij spreje la naslednja sk lepa :
1. Inovacijski pred log  tov. F ranca Z upanca iz TOZD Vzdrževanje št. 

1390, »PREDELAVA CEVI ZA GRETJE NA TA TRI1 in 2«, se sprejm e. Av
torju  p rip ad a  pavšalno plačilo.

2. Inovacijski pred log  tov. S tane ta  Petelinška in Draga Perčiča iz 
TOZD T ransport št. 1421, »TANKANJE D-l«, se sprejm e.

Avtorjem a p rip ad a  pavšalno plačilo.
Komisija za gospodarjenje TOZD JEKLARNA je na 13. seji dne 22. 

m aja 1987 p ri obravnavi inovacij spreje la naslednje sk lepe :
1. Za inovacijo tov. M atjaža Zakonjška, dipl. ing., K arla Šelige, M ilana 

Smoleta, V lada S orčana in L eona Leskovška iz TOZD E nergetika št. 1213, 
»SPREMEMBA KRMILNIH KONTAKTOV SECHERON REGULATOR
JEV«, se odobri p rvo posebno  plačilo n a  osnovi p rih rankov  3,524.051 din 
in faktorja ustvaritvene sposobnosti 2a.

2. Za inovacijo tov. R adom irja Božiča iz DO V atrostalna Zenica in 
F ranca Zoriča iz TOZD Jek larna št. 1338, »SIDRANJE MAGNEZITNIH 
BLOKOV NA JEKLENI PLOŠČI EOP«, se odobri prvo posebno  plačilo 
n a  osnovi p rih rankov  60,100.013 d in  in faktorja ustvaritvene sposobnosti 
2b.

3. Za inovacijo tov. V lada K ojtererja in B enjam ina Božička iz TOZD 
Energetika št. 836, »KASETA ZA MERJENJE DOLŽINE IN REZANJE 
GREDIC«, se odbori tretje posebno  plačilo na osnovi povprečnih  p ri
hrankov  3,381.790 din in faktorja ustvaritvene sposobnosti 2b.

Komisija za gospodarjenje TOZD VALJARNA II je  n a  9. redn i seji dne
21. m aja 1987 p ri obravnavi inovacij sprejela naslednji sk lep :

1. Za inovacijo tov. Vilija G roska in S tanka V erdineka iz TOZD Vzdr
ževanje š t  1287, »izboljšava vodenja kabelske vleke n a  cm«, se odobri

prvo posebno  plačilo n a  osnovi p rih rankov  5,407.590 d in  in faktorja u st
varitvene sposobnosti 2a,

Komisija za gospodarjen je TOZD MEHANSKA OBDELAVA je  n a  6. 
redn i seji dne 22. m aja 1987 p ri obravnavi inovacij spreje la naslednje 
sk lep e :

1. Za inovacijo tov. V ladim irja Tom šiča iz TOZD M ehanska obdelava 
št. 1222, »IZBOLJŠAVA ČELNEGA REZKARJA«, se odobri prvo  posebno  
plačilo h a  osnovi p rih rankov  936,360 d in  in  faktorja ustvaritvene sposob
nosti 2b.

2. Inovacijski p red log  tov. M irka Žeraka, dipl. ing. in B orisa K resnika 
iz sek torja  PP MO št. 1402, »SEZNAM OBDELOVANCEV- MO«, se sp rej
me.

Avtorjem a p rip ad a  pavšalno plačilo.
3. Inovacija tov. Rajka Groska, D am jana Zapuška, dipl. ing. in  Mihe 

K ristana iz sektorja PP MO št. 1403, »VPENJALNA ČELJUST Z VPENJAL- 
NIM VIJAKOM«, se sprejm e.

Avtorjem pripadajo  tr i posebna plačila s faktorjem  ustvaritvene spo
sobnosti 2b.

ZAHVALA

Ob boleči in nenadn i izgubi d ra
gega m oža in očeta

IVANA LU BEJA

iz Kom pol se iskreno zahvaljujemo 
vsem, ki ste ga posprem ili n a  nje
govi zadnji poti in večnem u počit
ku, darovali cvetje, izrazili sožalje, 
pom agali v najtežjih trenutkih.

Posebna hvala uprav i in godbi 
Železarne Štore, tov. K nezu za po 
slovilne besede p ri odp rtem  gro
bu, gospodu župniku za opravljen 
obred  te r  sosedom , znancem  in so
rodnikom .

Žalujoči: 
žena N ada in hčerka 
H erm ina, sin Rom an

ZAHVALA

Ob boleči in m nogo p re ran i iz
gubi ljube žene in  m am ice

M A N JE M ASTNAK
se iskreno  zahvaljujemo vsem  so
rodnikom , sosedom  in prijateljem , 
ki ste ji podarili cvetje, sočustvova
li z nam i in nam  pomagali p ri zad
njem  slovesu.

Zahvaljujemo se zdravnikom , 
gospodu župniku, vsem  govorni
kom  za poslovilne besede, pevcem  
in godbi na p ihala iz Železarne Što
re.

Še enkrat, iskrena hvala vsem, ki 
ste nam  kakorkoli pomagali.

Žalujoči m ož M arjan, 
hčerki Elvira in A leksandra 

te r ostalo sorodstvo

ŠTORSKI ŽELEZAR -  glasilo OZD Slovenske železarne ŽELEZARNA ŠTO
RE -  izhaja 2-krat mesečno -  Uredniški odbor: Tomažin Ana, Verbič Stane, 
Kragelj Jože, Marolt Boris, Kocman Vojko, Renčelj Vlado, Grosek Rajko -  
odgovorni in glavni urednik Pungartnik Oto. Po mnenju republiškega sek
retariata za prosveto in kulturo Ljubljana, je časopis oproščen davka od 
prometa proizvodov (Št. 421 -  1/72 z dne 20. 2. 1974) -  tisk Aero Celje -  
TOZD Grafika -  rokopisov ne vračamo.


